
گــروه اقتصــادی -  رئیــس 
کمیســیون اقتصادی در خصوص لغو 
عرضه خــودرو در بورس کالا گفت: 
وقتی ظرفیت و زیرســاخت های بازار 
سرمایه برای کمک به صنعت خودرو 
فراهم است چرا از بخت آزمایی استفاده 

می شود.
محمدرضــا پورابراهیمــی در 
خصوص لغو عرضه خودرو در بورس 
کالا بــا اقدامات وزارت صمت گفت: 
وقتی ظرفیت و زیرســاخت های بازار 
سرمایه برای کمک به صنعت خودرو 
فراهم اســت و وزارت صمت به جای 
استفاده از این روش از سیستم داخلی 
بخت آزمایی استفاده می کند، عملًا از 
هدف گذاری هــا در صنعت خودرو 
فاصله می گیرد و کمیســیون اقتصادی 
در این زمینه از شــخص وزیر ســوال 
خواهــد پرســید. رئیس کمیســیون 

اقتصادی مجلس بــا بیان اینکه بحث 
فعالیت های بازار ســرمایه در ابعاد و 
حوزه های مختلف در چارچوب قانون 
یعنی هم قانون بازار سرمایه و هم توسعه 
ابزارها تعریف شده گفت: در این قانون 
دقیقاً به این موضوع اشــاره شده که در 
کشور مکانیزمی که شفافیت اطلاعات 
را به همراه داشته و باعث می شود که در 
حــوزه عرضه و تقاضا هم یک رقابت 
منطقی و هم یک شــفافیت اطلاعات 
شکل بگیرد و از بازارهای غیر شفاف، 
فســادآور و رانت زا جلوگیری گردد، 
بازار ســرمایه است. وی افزود: خروج 
از قاعده بازار سرمایه در حوزه بازارها 
درصورتی که امکان پذیری آن در بازار 

سرمایه نباشد قابل قبول است در غیر این 
صورت به نظر می رسد یک کار کاملًا 
مغایر با قوانین و مقررات کشور است 
و طبیعتاً این موضوع شرایط خاصی را 
در حوزه اقتصادی کشور بسته به وزن 
و حجــم فعالیت اقتصــادی آن حوزه 

مأموریتی یا فعالیتی فراهم می کند.
پورابراهیمی ادامــه داد: اگرچه 
پذیرش چه در حوزه اوراق بهادار و چه 
کالایی در بازار سرمایه اختیاری است و 
اجباری در کار نیســت اما این موضوع 
حتماً زمینه بروز شــفافیت اطلاعات 

اقتصادی در کشور را فراهم می کند.
وی تاکید کــرد: آن چیزی که در 
بخش خودرو اتفاق افتاده، این اســت 

که زیرســاخت های عرضه خودرو در 
بورس کالا ایجاد شده و نیازمند تصمیم 
یا اقدام جدیدی نیست. اینکه وزارت 
صمت علیرغم این زیرساخت ها اقدام 
به طراحی ســامانه یکپارچه با آن همه 
ایرادات کرده و ظرفیت قانونی و شفاف 
بازار سرمایه را کنار می گذارد، قابل قبول 
نیست و مسلماً مجلس به این موضوع 
ورود جــدی خواهد کرد. وی با تاکید 
دوباره این موضوع که از وزارت صمت 
و شــخص وزیر در ایــن باره توضیح 
خواهیم خواســت گفــت: چنانچه 
زیرســاخت ها موجود نبــود وزارت 
صمت می توانســت از ابزارهای خود 
استفاده کند اما اکنون که زیرساخت ها 

فراهم اســت، دلیل عدم اســتفاده از 
سازوکار شفاف بورس و روی آوردن 
به یک سیستم داخلی در وزارت صمت 
جهت عرضه آن هم به روش های بخت 
آزمایی که عملًا مانع هدف گذاری در 
حوزه صنعت خودرو است قابل قوبل 
نیست. رئیس کمیسیون اقتصادی ادامه 
داد: خارج از موضوع عدم اســتفاده از 
ظرفیت های بازار ســرمایه درصورت 
وجود زیرساخت ها و الزامات قانونی، 
به نظر می رســد اساس موضوع بخت 
آزمایــی و قرعه کشــی مخالف همه 
قواعد اقتصادی در دنیاســت و روش 
عرضــه و ورود خودروهای خارجی 
باید به گونه ای باشد که مکانیزم عرضه 

و تقاضا بتواند بازار را به تعادل برساند.
به گفته پورابراهیمی با سیاســت 
دســتوری در قیمت خودرو و شــیوه 
بخش آزمایی و جدایی از بازار سرمایه 
که شــفافیت لازم را برخوردار است 
اهداف اقتصادی دنبال نخواهد شــد و 
مجلس و کمیسیون اقتصادی با جدیت 

این مساله را دنبال خواهد کرد.

گروه اقتصادی - رییس مجمع 
واردات می گویــد فعــالان اقتصادی 
از همان ابتــدا با ارز ترجیحی مخالف 
بودند اما در این ســال ها کسی صدای 

آنها را نشنید.
علیرضا مناقبی درباره ضرورت 
تعیین تکلیف ارز ترجیحی اظهار کرد: 
واردکنندگان رسمی و قانونی کشور که 
در بخش خصوصی فعالیت می کنند، از 
ابتدایــی که بحث ارز ترجیحی مطرح 
شــد، مخالف آن بودند و دائما درباره 
پیامدها و عواقب آن هشدار دادند ولی 

متاسفانه گوش شنوایی نبود.
وی ادامه داد: ما هنوز هم معتقدیم 
که اقتصاد کشور گرفتار دام چسبنده ای 

به نام ارز ترجیحی شده است و دولت 
سیزدهم باید با شجاعت و البته مبتنی بر 
یک تقسیم کار ملی، در این خصوص 

یک تصمیم قاطع بگیرد.
رییس مجمع واردات با تاکید بر 
ایــن نکته که راه نجاتــی برای اقتصاد 
کشور، جز رهایی از ارز ترجیحی باقی 
نمانده اســت، گفت: سودجویی ها و 
رانت های زیادی در کنار ارز ترجیحی 
شکل گرفته است که راه نفس کشیدن 
را برای تجار اصیل و قانونی بسته است 
و عواقب این موضــوع، نه تنها تجار، 
بلکه فضای تولید کشور را نیز با اخلال 
مواجه کرده اســت. بــه گفته مناقبی، 
فعــالان اقتصادی در بخش خصوصی 

منتظر تصمیم قاطع دولت هســتند تا 
جلوی پول پاشی ها و حیف و میل های 
بی حساب گرفته شود و نظم و انضباط 

به اقتصاد کشور بازگردد.
رئیــس مجمــع واردات افزود: 
البتــه دراین میان موضوعات متعددی 
مطرح اســت. یک نکته این است که 
نباید بــدون برنامه ریزی، آینده نگری 
و تحلیل عواقب تصمیمات وارد مسیر 
حذف ارز ترجیحی شد. به طور مثال، 
به واسطه تغییر نرخ ارز، شاهد هستیم 

کــه نرخ ارز محاســبه ارزش گمرکی 
کالاهــای وارداتــی از ۴۲۰۰ تومان به 
نرخ ETS بانــک مرکزی تغییر کرده 
اســت ولی جای تعجب دارد که قرار 
است بخشنامه ای که در اردیبهشت ماه 
ابلاغ شــده، عطف به ماسبق شود و از 

ابتدای سال جاری لازم الاجرا است.
وی ادامــه داد: بایــد درباره این 
مــوارد، بــا تشــکل ها و انجمن های 
مربوطه رایزنی شود و رای و نظر آن ها 
اخذ شود. پیشنهاد ما در این خصوص 

آن است که برای رهایی از گرفتاری های 
ناشی از این بخشنامه، اجرای آن باید به 
تاریخ ابلاغ موکول شود و قانون عطف 
به ماسبق نشــود. در غیر این صورت 
فضــای تجارت خارجی کشــورمان 
دچار التهاب هایی می شود که پوشش 

دادن آن دشوار است. 
رئیس مجمع واردات با تاکید بر 
اینکه همه باید در این زمینه کمک کنند 
گفت که در این میــان ضرورت دارد 
که گام های اجرایی به شــکلی برداشته 

شود که مردم به عنوان مصرف کنندگان 
کالاهــا و نیز به عنوان فعالان اقتصادی 
بخش خصوصی، تحت فشــار قرار 

نگیرند.

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس:

ایجاد بخت آزمایی و کنار گذاشتن بازار سرمایه مورد قبول مجلس نیست

رییس مجمع واردات مطرح کرد؛

اقتصاد ایران گرفتار سندرم ارز ترجیحی

قادری عضو کمیسیون تلفیق  :

گروه اقتصادی - سال گذشته و 
همزمــان با ثبت نام متاهل ها در طرح 
نهضت ملی مســکن، دولت با هدف 
تشــویق مجردها بــه ازدواج و حل 
مشــکل پیری جمعیت، پنج گروه از 
افــراد جدید را فــارغ از اینکه متأهل 
یا سرپرست خانوار باشند در نهضت 
ملی مســکن گنجاند و اجازه ثبت نام 

را به آنان داد.
دولت در طرح های مســکن به 
دنبال ایجاد مکانیزمی برای تشــکیل 
خانواده و حل پیری جمعیت است و 
یکی از نــکات مهم در رابطه با قانون 
جمعیت این اســت که بتوان فضایی 
ایجاد کرد تا افرادی که در سن ازدواج 

هســتند انگیزه ای برایشان ایجاد شود 
تا اگر مشکل آن ها برای تأهل مسکن 

است، حل شود.
بر این اســاس در مصوبه جدید 
هیات دولــت که در شــورای عالی 
مســکن با حضور رئییــس جمهور 
بررسی و تصویب شد، برای نخستین 
بار مردان مجرد ۴۵ سال، پسران بالای 
۱۸ ســال و افرادی با بیماری خاص 
توانســتند در ســامانه »ثمن« ثبت نام 
کنند. خانم های مجرد بالای ۳۵ سال و 
زنان سرپرست خانواده نیز از گذشته 
امکان ثبت نــام در طرح های حمایتی 

مسکن را داشتند.
با این حــال عده ای معتقدند دو 

گروه از متقاضیان بــازار اجاره یعنی 
دختران و پســران مجرد که از ســایر 
شهرها به انگیزه اشتغال یا تحصیل از 
شــهر خود و منزل پدر و مادر خارج 
شده و در شهر دیگری مشغول کار یا 
تحصیل یا هر دو هستند، باید مشمول 

دریافت این وام شوند.
پاســخ را محدودیت موجود در 
بندهای قانون مشخص می کند، زیرا 
دربــاره اینکه چرا مجردها نمی توانند 
وام ودیعــه مســکن را دریافت کنند 

محدودیت قانونی موجود است.
وزارت راه و شهرســازی اعلام 
کرده که جمعیت خانوارهای مستاجر 
زیاد است تا جایی که از بین متقاضیان 

دریافــت وام باز هــم اولویت با افراد 
واجد شرایط اســت؛ بدین معنی که 
جامعه خانوارهای مســتاجر کشور 
نیز طبقه بندی می شــود و در نهایت 

آنانی که مستاجران از دهک های پایین 
هستند این وام را دریافت خواهند کرد.

در واقع شرایط اعطای وام ودیعه 
در سال ۱۴۰۱ نیز همان شرایطی است 

که در طرح های قبلی حمایتی وجود 
داشــت. برای دریافــت این وام همه 
مســتاجرها می توانند ثبت نام کنند اما 
در چارچــوب اصول واجد شــرایط 

شــناخته می شوند و پیامک معرفی به 
بانک را برای تشکیل پرونده و دریافت 

خواهند کرد.
قانون نیز با طرح این سوال که آیا 
می شود به هر جوان مجردی وام اجاره 
داد؟ توضیح داده است که اعطای وام 
ودیعه به مجردها و تشویق آنان برای 
زندگی فــردی، از نظر اجتماعی کار 
درســتی نیست آن هم در شرایطی که 
کشور در معرض خطر پیری جمعیت 
است. همین حالا و در راستای تشویق 
بــه ازدواج جوانان دولــت مبلغ وام 
ودیعه را چهار برابر سال گذشته کرده 
اســت تا با حمایــت از خانواده های 
مســتاجر، این پیام را به جوانان بدهد 
که امــکان اجاره واحد مســکونی با 
تقویت اقتصاد مستاجرها و استفاده از 

تسهیلات بانکی وجود دارد.
بر اســاس اعلام شورای پول و 
اعتبــار، ۴۰ هزار میلیــارد تومان عدد 
تخصیص داده شــده برای پرداخت 
وام اجاره در ســال ۱۴۰۱ مستاجران 
است. البته ســال گذشته این رقم ۱۰ 
هزار میلیارد تومــان بود اما فقط ۸.۵ 

میلیارد تومان آن پرداخت شد.
دلیــل اینکه وام  ودیعه در ســال 

گذشته به طور کامل اختصاص نیافت 
نیــز این بود که پرداخــت آن فقط از 
منابع بانک ها در نظر گرفته شــده بود، 
اما امســال با تدبیــر دولت این رقم از 
سرفصل اعتبارات حوزه مسکن تامین 
شده اســت و به همین دلیل بانک ها 
مقاومتــی در پرداخــت آن نخواهند 
داشت. سقف تسهیلات کمک ودیعه 
مســکن در تهران، مراکز اســتان ها و 
ســایر نقاط شــهری به ترتیب ۱۰۰، 
۷۰ و ۴۰ میلیــون تومان مصوب و به 
شــبکه بانکی کشور ابلاغ شده است. 
نرخ سود تسهیلات ودیعه مسکن ۱۸ 
درصد و طــول دوره بازپرداخت پنج 

ساله است.
در ســال ۱۳۹۹، مبلــغ ایــن 
تسهیلات در تهران ۵۰ میلیون تومان، 
در شهرهای بزرگ ۳۰ میلیون تومان و 
در سایر شهرها ۱۵ میلیون تومان بود.در 
سال گذشته نیز پرداخت تس۰هیلات 
ودیعه مسکن تداوم پیدا کرد و سقف 
وام ودیعه مسکن در تهران با افزایش 
نسبت به سال ۱۳۹۹ معادل ۷۰ میلیون 
تومان و در دیگر کلانشــهرها و سایر 
شــهرها نیز به ترتیب ۴۰ و ۲۵ میلیون 

تومان شد.

وزیر جهاد کشاورزی خبر داد؛

آغاز نظارت زنجیره ای بر قیمت کالاهای اساسی

کارت های آزاد پمپ بنزین ها فعال هستند

گروه اقتصادی - وزیر جهاد کشــاورزی از آغاز  نظارت بر زنجیره تأمین، 
تولید و توزیع کالاهای اساسی و رعایت قیمت های تعیین شده در سراسر کشور 

خبر داد. 
ســید جواد ساداتی نژاد وزیر جهاد کشــاورزی با اشاره به آغاز نظارت بر 
زنجیره تأمین، تولید و توزیع کالاهای اساســی گفت: چهار هزار نفر در کشــور 
کار نظارت بر کل زنجیره تأمین، تولید و توزیع کالاهای اساسی و مواد غذایی را 
برعهده دارند. همچنین از بسیج اصناف و بسیج وزارت جهاد کشاورزی استفاده 

شده است.
وی افزود: در راستای مردمی سازی یارانه ها و نظارت بر قیمت های تعیین 

شده، نظارت بر بخشی از این زنجیره در کارخانه های مواد غذایی خواهد بود. 
ساداتی نژاد، کالاهای مورد بررسی را شامل محصولات کشاورزی، لبنیات، 
حبوبات، برنج وارداتی، شــکر و روغن عنوان و بیان کرد: از آغاز زنجیره توزیع 
تا فرآوری در کارخانه و توزیع آنها مورد نظارت بازرســان قرار خواهد گرفت. 
تعزیرات هم با توجه به ضوابط جدیدی که برای این دستگاه تعیین شده و افزایش 
اختیارات، به نظارت ها کمک می کند. در این مانور قیمت ها مورد بررســی قرار 
می گیرند تا در صورتی که بیش از قیمت تمام شده ارائه و عرضه شوند به تعزیرات 
معرفی خواهند شد. مردم هم با شماره ۱۲۴ تخلفات گران فروشی را به تعزیرات 
اعلام کنند. وزیر جهاد کشاورزی درباره اقدام برخی کارخانه های لبنی مبنی بر 
افزایش قیمت محصولات خود اظهار داشت: شرکت های تولید کننده مواد لبنی 
فقط ۴ قلم کالای اساســی که قیمت آنها اضافه و به کارخانجات اعلام شــده را 
می توانند افزایش دهند. وی ادامه داد: گزارشی در خصوص افزایش مواد لبنی غیر 
از اقلام اعلام شده به ما واصل شد که کارخانه لبنی مورد نظر را خواستیم و قرار 
شــد قیمت را کاهش دهند. با تخلفی که صورت گرفته برخورد شد و همچنین 

نظارت مستمر داریم که قیمت محصولات لبنی افزایش داده نشود.
ساداتی نژاد یکی دیگر از تخلفات برخی از کارخانجات لبنی را کاهش تولید 
چهار قلم اصلی خواند و گفت: قرار شد تحت هیچ شرایطی، تولیدات این چهار 

قلم لبنیات کاهش نداشته باشد.
وزیر جهاد کشــاورزی در خصوص برنج گفت: دلیل افزایش قیمت برنج 
ایرانی کاهش عرضه و برخی سودجویی ها بود که سبب شد قیمت برنج ایرانی 
کاهش یابد. در فصل برداشت برنج هستیم که تعدیل )کاهش( هایی به آن اعمال 
خواهد شد. وی تأکید کرد: هم بخش دولتی و هم بخش خصوصی برنج خارجی 
بــا کیفیت بالاتر وارد کرده که به کاهش قیمت آن می انجامد. همچنین ۵۰ هزار 
هکتار اراضی کاشت برنج قراردادی با شرکت بازر گانی دولتی داریم که به محض 

ورود بازار، به کاهش قیمت برنج ایرانی منجر می شود.

گروه اقتصادی - رئیس صنف جایگاهداران ســوخت گفت: کارت های 
آزاد موجود در جایگاه ها فعال هســتند و اخبار منتشــر شده در فضای مجازی 

صحت ندارد.
آقای اسدالله قلیزاده گفت: در بخش گازوئیل و بنزین، همچنان کارت های 
آزاد با نرخ های ۶۰۰ و ۳۰۰۰ تومان فعال است و جایگاه ها خدمات توزیع سوخت 

به مراجعان را انجام می دهند.
رئیــس هیئــت مدیره انجمن صنفــی صاحبان اماکن فــروش و عرضه 
فرآورده های نفتی کشور می گوید: مردم اخبار را از رسانه های معتبر دنبال کنند 
و بلافاصله پس از شنیدن هر خبر غیرموثقی در پمپ بنزین ها برای سوختگیری 
تجمع نکنند، قطعا اگر تصمیماتی در این حوزه اتخاذ شود، قبل از اجرا به مردم و 

این مجموعه صنفی اطلاع رسانی خواهد شد.
به گفته او، تعداد کارت های آزاد جایگاهداران در بخش گازوئیل که کاهش 
یافته نیاز به بازنگری و هرگونه اقدام برای تغییر تعداد کارت ها خصوصاً در مورد 
کارت های آزاد بنزین، نیاز به دوراندیشــی دارد تا بــرای مردم و جایگاهداران 

مشکلی ایجاد نشود.
اخباری در فضای مجازی مبنی بر غیرفعال شدن کارت های آزاد جایگاه ها 
منتشــر شد که پس از بررسی از سوی صنف جایگاهداران، مشخص شد کذب 
بوده اســت. آقای شهیدی سخنگوی شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی هم گفت: همه این موارد شــایعه اســت و هیچ دستور و اقدام جدیدی در 

دستور کار نیست.

اقتصادی 6

دلیل اینکه وام  ودیعه در سال گذشته به طور کامل اختصاص نیافت نیز این بود که پرداخت آن فقط 
از منابع بانک ها در نظر گرفته شده بود، اما امسال با تدبیر دولت این رقم از سرفصل اعتبارات 
حوزه مسکن تامین شده است و به همین دلیل بانک ها مقاومتی در پرداخت آن نخواهند داشت.

چرا وام ودیعه مسکن به 
مجردها تعلق نمی گیرد؟

اولویت در پرداخت وام ودیعه مسکن، پوشش خانوارهای مستاجر واجد شرایط است 
و از آنجایی که همه تلاش دولت در طرح های حمایتی مسکن، تشویق به ازدواج و حمایت از تشکیل خانواده 

است، وام ودیعه مسکن به مجردها تعلق نمی گیرد.

گروه اقتصادی - تعیین سقف  
افزایش اجاره بهای مســکن در بازار 
موثر واقع شــده و اکثــر واحدهای 
اجاره با ۲۵ درصد افزایش نسبت به 
سال گذشته تمدید می شود، اما باز هم 
برخی این موضوع را نادیده می گیرند 
که باید همه مشاوران املاک در مقابل 
قیمت های سلیقه ای مالکان بایستند و 

قانون را ملاک قرار دهند.
مشــاهدات میدانی از وضعیت 
قراردادهای اجاره مسکن در سومین 
ماه بهــار از اجرای مصوبه ســقف 
اجاره بها در اغلب مناطق پایتخت و 
شهرهای اطراف خبر می دهد، با این 
حال پیشنهادات سلیقه ای و خارج از 
عرف مبلغ اجاره بها نیز هنوز وجود 
دارد؛ به خصــوص در مناطق یک و 

دو پایتخت و شــهرک های اطراف 
که با کمبود واحدهای اجاره مواجه 
هســتیم، این وضعیت بیشــتر دیده 

می شود.
پشتوانه  به  مســتاجران 
مصوبه دولــت، از حقوق خود 

آگاه باشند
معــاون مســکن وزارت راه و 
شهرسازی ســال گذشته اعلام  کرد 
که مصوبه سقف اجاره بها در راستای 
حمایت از مســتاجران به تصویب 
رسیده و مســتاجران به پشتوانه این 
قانون، باید به حقوق خود آگاه باشند 
و قراردادهــای اجاره را تا ســقف 

قیمت اعلام شده تمدید کنند.
دولت سیزدهم نیز امسال و در 
ادامه برنامه دو سال گذشته برای بازار 

اجاره، نرخ پیشنهادی را برای تمدید 
قراردادهــا تعیین و اعلام کرد که در 
ســال ۱۴۰۱ ســقف مجاز افزایش 
اجاره بها در شــهر تهران ۲۵ درصد، 
در دیگر کلان شــهرها ۲۰ درصد و 
در ســایر شهرهای کشور ۱۵ درصد 

خواهد بود.
اتحادیه مشــاوران املاک نیز 
سه هفته پیش از ابلاغ این مصوبه به 
اتاق های اصناف استانی و همچنین 
اتحادیه مشــاوران املاک استان ها 

خبر داد.
»مصطفی قلی خسروی« رییس 
اتحادیه مشــاوران املاک تهران نیز 
اعــلام کرد که این مصوبه را به دفاتر 

مشــاوران امــلاک دارای مجوز از 
اتحادیه مربوطه ابلاغ کرده است و بر 
اساس این مصوبه، سازمان تعزیرات 
حکومتی مکلف شــد تا با مشاوران 
املاک متخلف که این سقف افزایش 

را رعایت نکنند، برخورد کند.
ستاد ملی کرونا پارسال مصوب 
کرد تا حداکثر افزایش میزان اجاره بها 
و رهــن در تهران تــا ۲۵ درصد، در 
ســایر کلان شهرها تا ۲۰ درصد و در 
سایر شهرها تا ۱۵ درصد قابل قبول و 
اجرایی است. در سال ۱۴۰۰ نیز این 
رقم تصویب شــد و امسال هم رقم 

اجاره بها به تصویب رسید.
حمایت مجلس از مصوبه 

متخلف  مالــکان  اجاره بهــا/ 
جریمه می شوند

حــالا مجلس هم بــا طرح دو 
فوریتی ســاماندهی بــازار اجاره به 
کمک دولت آمده اســت. بر اساس 
طرح مجلس، دولت موظف اســت 
تا پایان فروردین ماه هر ســال طبق 
نــرخ تورم میــزان مجــاز افزایش 
اجــاره خانه هــا را اعــلام کند. هر 
صاحب خانه ای که سقف را رعایت 
نکند معافیت مالیاتی سالیانه اش لغو 
شده و به اندازه ۱۰ درصد مبلغ ودیعه 

جریمه مالیاتی می شود.
با این حال بازه قیمتی بازار اجاره 
از کمبود ساخت وساز در هشت سال 

گذشته )دولت قبل( و به تبع آن کمبود 
واحدهای اجاره را نشان می دهد که 
با توجه بــه افزایش تقاضای اجاره، 
موجب افزایش قیمت و پیشنهادات 
ارقام عجیب  و غریبی به مســتاجران 

شده است.
املاک  حمایت مشــاوران 
از تمدید قراردادها با نرخ های 

دولتی
یکــی از مشــاوران املاک در 
منطقه یــک پایتخــت در این باره 
می گوید: بخش زیادی از مستاجران 
چــاره ای جز همــکاری با موجر را 
ندارند؛ در غیــر این صورت باید به 
مناطق  جنوبی پایتخت کوچ کنند که 

ساکنان قدیمی این منطقه تمایلی به 
خروج ندارند و سعی دارند خارج از 
نرخ گذاری دولت، با پیشنهاد مالک 
کنار بیایند و برای یک سال دیگر رنج 

اسباب کشی را به دوش نکشند.
واســطه ی ملکــی دیگری در 
منطقــه ۱۷ تهران می گوید: ســقف 
اجاره بهــا تا حدود ۷۰ درصد در این 
منطقه اجرایی می شــود و مشاوران 
املاک کاملًا موافق این قانون هستند، 
اما در مقابل پیشــنهادات سلیقه ای 
برخی صاحب خانه ها، این مستاجران 
هســتند که باید به پشتوانه این قانون 
از تمدید قراردادها با نرخ های بیشتر 

خودداری کنند.
بــه گفته ی این واســطه ملکی 
مشــاوران امــلاک باید بــا در نظر 

گرفتن قرارداد ســال گذشته نسبت 
بــه افزایش بهای اجــاره اقدام کنند 
و مالکین هــم باید از قوانین تبعیت 
کنند اما در واحدهای لوکس و کلید 
نخورده منطقه جهش قیمتی وجود 
دارد و مالکان هــم تمایل دارند این 
 واحدها را خــارج از مصوبه اجاره، 

رهن دهند.
مطابق آمار بانــک مرکزی در 
پایان ســال ۱۳۹۹ نرخ رشد سالیانه 
اجاره بهــا در کل کشــور ۳۵ درصد 
بود و  در ســال ۱۴۰۰ این رقم به ۵۰ 

درصد رسید. 
در شــهر تهران نیز سال ۱۳۹۹ 
میزان رشــد ســالیانه اجاره بها ۳۱ 
درصد ثبت شــد و سال ۱۴۰۰ به ۴۶ 

درصد رسید.

گــروه اقتصــادی - عضــو 
کمیســیون برنامه و بودجه مجلس 
شورای اســلامی اظهار داشت: همه 
مردم نان را با همین قیمت های قبلی 
دریافــت می کننــد و خواهند کرد. 
قیمــت نان را ماننــد همین روال به 
نانوا پرداخت می کنند اما مابه تفاوت 
نــرخ آرد با ارز آزاد را با یارانه ۴۲۰۰ 
تومانــی را دولت بــه نانوا پرداخت 

خواهد کرد.
جعفــر قادری دربــاره آخرین 
تصمیمات برای نحوه اجرای یارانه 
نــان و فروش کیلویی آن و همچنین 
نتیجه اجرای آزمایشــی این طرح در 
برخی از شهرها اظهار داشت: فروش 
کیلویی نان هیچ ارتباطی با یارانه نان 
ندارد و یک بحث مکمل تصمیمات 
برای فروش نان اســت و اصلا جزو 
بــر نامه های هدفمندی هــای یارانه 

نیست.

وی ادامــه داد: بحــث فروش 
کیلویی نان بیشتر به بحث نظارت و 
جلوگیری از کم فروشی برمی گردد 

و یک اقدام کیفی سازی است. 
وقتــی افراد نــان را خریداری 
می کنند از حجم نان به فروش رسیده 
مطمئن باشــد و از فروش زیاد و کم 

نان جلوگیری می شود.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس شــورای اســلامی درباره 
نحــوه پرداخت یارانه نــان به مردم 
گفت: همــه مردم نــان را با همین 
 قیمت هــای قبلی دریافت می کنند و 

خواهند کرد. 
قیمت نان را مانند همین روال به 
نانوا پرداخت می کنند اما مابه تفاوت 
نــرخ آرد با ارز آزاد را با یارانه ۴۲۰۰ 
تومانــی را دولت بــه نانوا پرداخت 

خواهد کرد.
 قــادری بــا تاکید بــر اینکه از 

آنجایــی قیمت نــان تغییری نکرده 
یارانــه ای هم تحت عنوان یارانه نان 
به مردم پرداخت نمی شود، افزود: اما 
آرد صنفی و صنعتی که به نان فانتزی 
و ســاندویچی، قنادی ها و شیرینی 
فروشی ها توزیع می شود با نرخ آزاد 
خواهد بود و دولــت یارانه ای را به 

تولیدکنندگان ایــن اقلام پرداخت 
نخواهد کرد.

وی گفت: ساز و کار یارانه دارو 
هم بــه همین نحو خواهد بود. بیمار 
براســاس کد ملی ویزیت می شــود 
و دارو را از طریــق ســامانه با همان 
قیمت های قبلی از داروخانه دریافت 

می کند  امــا مابه تفاوت قیمت دارو 
بــا نرخ آزاد بــا ارز ۴۲۰۰ تومانی را 
دولت از طریق بیمه ها به داروخانه ها 

پرداخت خواهد کرد.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
مجلس شــورای اسلامی با اشاره به 
افزایش قیمت   تمــام کالاها پس از 
حــذف ارز ۴۲۰۰ تومانی و جهش 
قیمــت اقلامی مانند گوشــت قرمز  
اظهار داشــت: درباره قیمت گوشت 
باید توجه داشــته باشیم که پیش از 
این به دامــداران نهاده هــای دامی 
ماننــد ذرت، ســویا و ... را بــا ارز 
۴۲۰۰ تومانی به فروش می رســید 
اما نهاده های دامــی در حال حاضر 
بدون یارانه و با قیمت آزاد به فروش 
می رســند و تمام این تغییر نرخ ها به 
قیمت نهایی گوشت اضافه می شود. 
یا اینکه پیــش از این دانه های 
روغنی با یارانه وارد می شــد اما الان 

ایــن واردات با قیمــت  آزاد انجام 
می شــود که به طور قطــع بر روی 

قیمت روغن اثر می گذارد.
وی گفت: چند قلم کالای اصلی 
داریم وقتی قیمت این کالاها افزایش 
پیــدا می کند قیمت تمــام کالاهایی 
هــم که از این چند قلم کالای اصلی 
استفاده می کنند و با آن مرتبط هستند، 

بالا می رود. 
از ســوی دیگر وقتی دستمزد و 
حقوق نزدیک به ۶۰ درصد افزایش 
داشــته طبیعی اســت که هزینه های 
تولیدکننــده هم افزایش یابد. ممکن 
است که برخی از کالاها ارتباطی هم 
با اقلامی کــه ارز ۴۲۰۰ تومانی آنها 
حذف شــده ارتباطی نداشته باشند 
اما از افزایش دستمزد اثر می پذیرند. 
از ایــن رو ۲۰ تــا ۳۰ درصــد 
افزایش قیمت کالاها ناشــی از این 

تغییرات است.

کنترل قیمت های سلیقه ای اجاره بها با اجرای مصوبه تعیین »سقف اجاره«

پرداخت یارانه نان به مردم حذف شد
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